
 

 

Scénář audio reportáže – Jana Zítová 

 

Vypracovaly žákyně Biskupského gymnázia Bohosudov, Krupka:  

Klaudie Pavla Kováčová, Pavlína Klabanová, Natálie Frýdlová, Hana Pavlišová, Petra Kudová  

 

 

Jana Zítová se narodila v roce 1956 ve Strakonicích. Celý život však bydlela v severních Čechách, 

v Teplicích, odkud pocházel její tatínek. Každé letní prázdniny trávila se svou sestrou u příbuzných 

v jižních Čechách, na které velmi ráda vzpomíná. Bohužel prázdniny v roce 1968 pro ni byly 

traumatizující. Bylo jí tehdy pouhých 11 let.  

„Jsme vůbec nevěděli, co se děje a moje maminka byla tady v Teplicích, takže my jsme vůbec 

nevěděli, co se s maminkou děje, my jsme slyšeli jenom ty hrůzy prostě, že se střílí v Praze, 

že tam jsou mrtví a tohle, tak to byl teda krutej, krutej zážitek, jsme vůbec nevěděli, jestli se 

dostaneme v pořádku domů.“  

Po okupaci, v době normalizace, byly vztahy mezi lidmi hodně stmelené a lidé si pomáhali, 

navštěvovali se a byli rádi, že jsou spolu.  

„Ale třeba mi přišla návštěva a já jsem třeba neměla kafe, měla jsem třeba málo, tak jsem 

radši řekla: Hele, já už jsem kafe měla, já si dám jenom čaj, abych to dala tý návštěvě.“  

Na severu Čech byl rozšířený průmysl, který způsoboval špatné ovzduší, a proto se jezdilo na 

školy v přírodě a na ozdravné pobyty. Při jednom takovém pobytu se její dcera Kamila zranila, 

škola tuto situaci neřešila správným způsobem.  

„Přišlo nám pozvání do tý školy a já jsem v prosté naději takovou tou oni mi to vysvětlí, oni 

se mi omluví, kdepak. A oni se do nás pustili, co jako jak jsem je mohla napadnout, že na ni 

nedávali pozor, že oni mají dohled, jak jsem je mohla napadnout, když oni se jim prostě 

věnujou.“  

Zmiňované ovzduší znemožňovalo dětem trávit volný čas venku, proto se Jana Zítová přidala do 

skupiny Nespokojených maminek.  

„Proč by děti nemohly bejt venku, tak s tím něco dělejte. To jsme právě my takhle hlásaly, 

že jo, aby dítě bylo ve škole od rána od osmi do půl druhý odpoledne a pak se nemohlo 

nadechnout čerstvýho vzduchu a ten vzduch nebyl čerstvej, byl špatnej, tak že proto nás to 

takhle všechno hrozně zlomilo a trápilo a ničilo, protože ty děti pro nás byly všechno.“  

A co Jana Zítová vzkazuje mladé generaci?  

„Buďte vstřícní jeden k druhýmu, jako buďte tak nějak pro ten váš život, ono se to potom 

odrazí v budoucnu na vašich dětech,. Já neříkám, že se vždycky prochází prostě úplně lehce, 

ale snažte se tak nějak bejt spolu a i třeba když potřebuje někdo jinej pomoc, tak prostě 

snažit se mu trošičku pomoct, protože ne každej to má úplně jednoduchý.“  

 


